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Píseň: BTS53 – Josef + modlitba; Oddíl k výkladu: Jon 4, 3-
11 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se věnovali první části Jon 4 – až 

po Boží „nastrojení“ skočce a Jonášovu radost z něj. 
Tato první část konečně prozrazuje, proč Jonáš nechtěl do 

Ninive. Nešlo o to, že město bylo veliké. Nešlo o Jonášův dojem, že 
půjde o nebezpečnou cestu nebo misi. Jonáš utíkal před Bohem, 
protože dobře věděl (dokonce „říkal!“), že Hospodin je milostivý a 
plný slitování. Že ho jímá lítost nad každým zlem. A tak že se nad 
Ninive smiluje, pokud to se obrátí. Což Jonáš správně „prokoukl“ 
jako Boží cíl svého vyslání do Ninive. 

Přece nemůže zachraňovat své nepřátele! 
 
Skočec/Břečťan 
I minulý týden jsme diskutovali, proč v písni, kterou jsme 

zpívali, není skočec ale břečťan. Prvním důvodem budiž, že u 
hyper-specifických, neteologických (!) termínů se v SZ obtížně 
hledá překlad. Ať už jde o pojmy z oblasti botaniky, geologie nebo 
zeměpisu. Protože jazykový kontext těchto velice specifických 
termínů je převelice vzdálen časem i kulturou. A není ani úplně 
opodstatněné se vždy domnívat, že vůbec jde o tak 
hyperkonkrétní termín, jak jsme zvyklí je užívat v současnosti. 

Tak kralická Bible překládá tuto Jonášovu rostlinu slovem 
„břečťan.“ Bible 21 jako „popínavou rostlinu.“ Stejnou šíři 
překladů nalezneme i v jiných jazycích – tj. od velmi obecného 
pojmu („rostlina“) až po odlišné botanické termíny. 

I zde je však snad zřejmé, že botanika dané rostliny vůbec 
není v centru dění. A že autor zřejmě plánoval užít pojem pro 
rostlinu, která roste nad člověka – ale vzhledem k tomu, jak rychle 
má vyrůst i zajít, je zřejmě její role v příběhu úplně jiná. A 
botanicky nemožná. 
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Podstatou této rostliny (tak řada překladů) je zvěstovat něco 
o Jonášovi a o Bohu. O Jonášovi, že jedna rostlina je mu cennější 
celého obrovského města. Vždyť nepřátel! Stejně jako Jonášovu 
sebestřednost – lidsky zcela pochopitelnou: Daleko víc ho trápí 
jeho vlastní takřka banální utrpení, než zničení obřího města a 
všech sto dvaceti tisíců žijících v něm. 

Taková je hloubka lidského hříchu, protože pýchy a 
sebestřednosti. „Já jsem ten chudák, protože už nemám stín – ne 
stovky tisíc lidí, kteří umírají ve své hlouposti, zlu a 
sebestřednosti!“ 

Tak už zde má číst, co dnes pojmenováváme „problémy 
prvního světa:“ Když se dnes lidé cítí ve „vyspělých“ zemích jako 
chudáci kvůli banalitám – např. zrovna vypadl internet nebo se 
nedaří vyfotit ideální fotku na sociální sítě. Ačkoli na světě jsou 
stovky milionů lidí, kteří nemají ani dostatek jídla, čisté vody nebo 
střechu nad hlavou. 

 
Bůh 
Avšak pro Bibli je v podstatě vždy mnohem důležitější, co 

zvěstuje o Bohu. Padlost a ubohost lidské situace osobní i světové 
by nakonec měla být nápadnou. Ale kdo nám řekne, jaký je 
Hospodin Bůh? Nebo to je také nápadné a očividné? 

Tak Bůh nejprve překvapuje svou dobrotou: Smiloval se nad 
ninivskými, tj. nad obyvateli hlavního města Asyrské říše, protože 
nad těmi, kteří byli strůjci zničení většiny Zaslíbené země r. 722 
př. Kr. 

Poté znovu pomohl tomu neposlušnému a sebestřednému 
Jonášovi – rostlinou, která mu poskytovala stín. Stejně jako ho 
zachránil z nastrojené ryby, která ho zachránila z veliké bouře na 
útěku (pryč právě od Hospodina!) do Taršíše. 

Ale pak se zdá, že Hospodin učinil zlo – svůj vlastní skočec 
nechal zajít skrze červa, kterého Hospodin sám nastrojil. Proč chtěl, 
aby Jonáš trpěl? Proč, zdá se, zničil své vlastní stvoření? Je přece 
samozřejmé, že Jonáš je pak na Boha naštvaný! 
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Jenže opak je pravdou. Jonáše měla alespoň tato událost 
trknout, aby se přestal chovat jako malé dítě. Aby opustil své 
dojmy, soudy, názory („aby viděl, co se ve městě bude dít!“). Aby 
přeorientoval celý svůj život podle Božích slov a „úhlů pohledu.“ 
Jako tomu mělo být vůči Ninive – když tedy tak „bystře“ prokoukl, 
že Jonášovo prorocké slovo nemá za cíl informovat o 
nezměnitelném. Nýbrž pravý opak, jak je to pro biblické „proroky“ 
(!) normální: Připomenutím reality světa pozvat k záchraně – 
skrze nápravu vlastních zlých cest. 

Jonáš přece mohl nad uschlou rostlinou klidně mávnout 
rukou. Třeba slovy: „Bůh dal, Bůh vzal, jméno Hospodinovo buď 
požehnáno.“ Nebo slovy: „To máme od Boha přijímat dobré, ale zlé 
přijímat nebudeme?“ Oba citáty jsou z úvodu knihy Job – který 
trpěl nesrovnatelně víc a hůř než Jonáš! 

Pokud totiž Jonášovu reakci považujeme za samozřejmou, 
pak jsme nepřerostli ani lidský infantilismus. Natožpak abychom 
rostli k Boží moudrosti. Zůstáváme sebestřednými sobci – a 
chceme obhajovat sebestřednost ostatních, abychom tím obhájili 
svou vlastní. A tak že i Bůh je tu přece od toho, aby plnil naše přání. 
Jinak ho přece nikdo poslouchat nebude! 

Jak nárůst „samozřejmosti“ takového postoje vidíme i 
v rodičovství posledních dvou generací „západního světa.“ A 
nestačíme se divit… Protože opak je pravdou! 

 
Jonáš 
Tak posluchače příběhu má zarazit přehnanost Jonášovy 

reakce – kvůli kytce chce umřít? Kvůli jedné kytce je tak strašně 
naštvaný? Vždyť je to směšné! (A stejně běžné dodnes…) 

Ale i tak hlubokou sebestřednost a infantilní chování dokáže 
Hospodin obrátit v dobro: „Oukej, Jonáši – tobě je líto jedné kytky. 
Tak strašně moc, že bys teď raději umřel. Ačkoli jsi s ní neměl 
žádnou práci. Tys jí nedal vzrůst. 

Tak snad se dokážeš ‚vcítit,‘ do mě, svého Boha, když mně jde 
o záchranu stotisícového města, ne? Vždyť jsem jim dal vzrůst, měl 
jsem s nimi spoustu „práce,“ jsou to lidské bytosti, je jich strašně 
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moc – tak jak my jich nemá být líto? Jak bych se nad nimi mohl 
nesmilovat, když napravili své zlé cesty?“ 

 
Závěr 
Odpověď se nedovídáme. Protože o ni nejde. A autor ji 

předpokládá, jde o řečnickou otázku. Jak je tomu v případě Božích 
otázek obvykle (opět srv. knihu Job!) – odpovědi na Boží otázky 
mají být zcela samozřejmé a očividné. Bůh je vyslovuje jen pro 
naše dobro, pro naše uvědomění, pro naše obrácení. 

Protože nám odpovědi na Boží otázky samozřejmé a očividné 
tak často nejsou. Protože jsme hříšní, sebestřední, pyšní tvorové. 
Zejména, pokud si o sobě myslíme opak. Naopak pokud 
vyznáváme vlastní hřích, sebestřednost a pýchu, právě tyto 
opouštíme, přerůstáme a opouštíme. 

A třeba jednou tak moc, že budeme milovat i své nepřátele. 
Ne jen ty, kteří milují nás – copak pohané nečiní totéž? Nebo 
alespoň tak moc, že se budeme alespoň přimlouvat i za své 
nepřátele. Ne jen za ty, na kterých zrovna nám emocionálně záleží. 

K čemuž Boží otázky stále znovu vedou. Protože Bůh vede 
k sobě. Bůh se přimlouvá i za své nepřátele. Usiluje o spásu i svých 
nepřátel. Hospodinu Bohu je líto všech zlých, pyšných, 
sebestředných. Všech infantilů, kteří právě proto „nerozeznají ani 
pravou ruku od levé.“ Ačkoli o to větší je jejich pýcha. 

Tak Jonášův příběh osobitou a osobní formou klade velmi 
osobní a zásadní otázku. Tak zvěstuje velmi osobního, osobitého a 
zásadního Hospodina Boha. V první řadě svému lidu, který byl 
právě Asyřany z velké části zničen. 

Aby stejnou božskost nesl lidem alespoň Boží lid. Stejně jako 
si ji budeme brzy připomínat v oslavě vánočních svátků. 

„Jak by Hospodinu mohlo nebýt líto kteréhokoli člověka?“ Jak 
by mohl neusilovat o spásu každého – i nepřátel? Copak stejné 
neznáme také z řady dalších biblických příběhů – třeba Josefa? 

 
Píseň: BTS54 – Jonáš + modlitba Páně 
Diskuse 


